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ZAPIS STENOGRAFICZNY 

Wspólne posiedzenie 
Komisji Spraw Emigracji 

i Łączności z Polakami za Granicą (39.) 
oraz Komisji Zdrowia (51.) 
w dniu 20 czerwca 2013 r.



Zapis stenograficzny jest tekstem nieautoryzowanym.

Porządek obrad: 

1. Rozpatrzenie ustawy o zmianie ustawy o świadczeniach opieki zdrowotnej finan-
sowanych ze środków publicznych (druk senacki nr 384, druki sejmowe nr 762 
i 1378).



(Posiedzeniu przewodniczy przewodniczący Komisji 
Zdrowia Rafał Muchacki)

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dzień dobry. Witam państwa serdecznie.
W imieniu pana przewodniczącego Andrzeja Persona 

i własnym witam na posiedzeniu połączonych Komisji 
Spraw Emigracji i Łączności z Polakami za Granicą oraz 
Komisji Zdrowia.

Witam panią minister Darię Lipińską-Nałęcz ze 
współpracownikami. Witam pana ministra Aleksandra 
Soplińskiego ze współpracownikami. Witam oczywiście 
panie i panów senatorów. Witam wszystkich gości.

Szanowni Państwo!
Przedmiotem posiedzenia połączonych komisji jest 

zmiana ustawy o świadczeniach opieki zdrowotnej finan-
sowanych ze środków publicznych.

Oczywiście witam też pana marszałka Stanisława 
Karczewskiego. Panie Marszałku, witamy pana jak zwy-
kle serdecznie.

Czy najpierw pani minister zechce powiedzieć nam parę 
słów, czy pan minister?

(Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Zdrowia 
Aleksander Sopliński: Ja chętnie rozpocznę.)

Panie Ministrze, bardzo proszę.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Zdrowia 
Aleksander Sopliński:
Panie Przewodniczący! Panie i Panowie Senatorowie!
Sprawa dotyczy przede wszystkim… Projekt ustawy 

przewiduje, że osoby, które posiadają Kartę Polaka, ale 
nie są repatriantami, będą mogły być ubezpieczone. Jeżeli 
chodzi o to, kto będzie płatnikiem ubezpieczenia, to będzie 
nim placówka, która prowadzi szkolenie – czy to szkolenie 
w języku polskim, czy studia doktoranckie, czy też studia 
na uczelniach wyższych. Dotychczas było tak, że studenci, 
którzy mieli Kartę Polaka i którzy byli u nas jako repa-
trianci, byli ubezpieczeni, natomiast wszyscy ci, którzy 
posiadali Kartę Polaka, nie byli ubezpieczeni. I dlatego 
wprowadzamy dla wszystkich ubezpieczenie zdrowotne.

(Rozmowy na sali)
Jeżeli chodzi o liczby, to według stanu na rok 2011 

polskie pochodzenie…

(Przewodniczący Rafał Muchacki: Troszeczkę dyscy-
plinuję panów senatorów. Bardzo proszę o spokój.)

…zadeklarowało sześć i pół tysiąca osób. Ta deklaracja 
została potwierdzona dokumentami.

Jeżeli chodzi o koszt, jaki będzie poniesiony na re-
fundację składek, to przewiduje się, że będzie to około 
2,5 miliona zł rocznie.

Była to inicjatywa senacka. Sprawa stanęła na posie-
dzeniu sejmowej Komisji Zdrowia, jak również na ple-
narnym posiedzeniu Sejmu. Sejm jednogłośnie przyjął 
projekt ustawy.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Nauki 
i Szkolnictwa Wyższego 
Daria Lipińska-Nałęcz:
Jeśli można kontynuować, to powiem, że my też wspie-

ramy inicjatywę Senatu, zgodnie ze stanowiskiem rządu. 
Chciałabym jednak przypomnieć, że skutki finansowe, 
koszty będące tu, powiedziałabym, naturalną konsekwen-
cją, muszą być pokryte z budżetu państwa. I chciałabym, 
żeby to się znalazło w protokole. To są środki, o które do 
ministra finansów będzie występował minister nauki, żeby 
nasza deklaracja nie była bez pokrycia. My nie mamy żad-
nych wolnych środków w zakresie ubezpieczeń, ale mamy 
pełną świadomość tego… Z naszego punktu widzenia jest 
to znaczący program, znaczący projekt, który pomoże po-
dejmować decyzję o studiowaniu w Polsce osobom, które 
z polskością mają dużo wspólnego. Nam na tym wszyst-
kim zależy i powiedziałabym, że jest to zgodne z naszymi 
intencjami – żeby przyjmować studentów zagranicznych, 
a tym bardziej studentów w specyficznej sytuacji, mających 
związki z polskością. Z tym że musimy się liczyć – powta-
rzam to – z konsekwencjami finansowymi i rozumiem, że 
skoro rząd się na to zgodził, to ma pełną świadomość w tej 
sprawie. Dziękuję.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dziękuję bardzo pani minister i panu ministrowi.
Oczywiście to jest w protokole – budżet państwa musi 

znaleźć pieniądze.
Ja popełniłem pewne faux-pas. Witam pana dyrektora 

Kapelińskiego, naszego głównego legislatora i dyrektora 
biura.

(Początek posiedzenia o godzinie 8 minut 02)
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Szanowni Państwo, jest to inicjatywa senacka. Wszyscy 
wiemy, że jest ona dobra. Nie jest to inicjatywa kontro-
wersyjna.

Czy ktoś z pań i panów senatorów ma ewentualnie ja-
kieś pytania?

Proszę bardzo, pan senator Piecha.

Senator Bolesław Piecha:
Dziękuję bardzo.
Witam. Dzień dobry. Dziękuję za udzielenie głosu.
Ja mam tylko jedno pytanie, bardzo techniczne, ale 

generalnie diabeł zawsze tkwi w technice.
Otóż, żeby wystawić receptę panu przewodniczącemu, 

potrzebny jest jeden dokument, a w zasadzie jeden bardzo 
dziwny zbiór cyfr, który nazywa się PESEL. Jak ta sprawa 
zostanie rozwiązana, jeżeli chodzi o studentów, którzy nie 
mają obywatelstwa polskiego, a w związku z tym nie mają 
nadanego numeru PESEL? Chodzi mi o eWUŚ i o PESEL, 
a głównie o recepty i o to, żeby nie wyszedł z tego wszyst-
kiego jeden wielki skandal.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dziękuję bardzo, Panie Senatorze.
Ja myślę…
Panie Ministrze, bardzo proszę.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Zdrowia 
Aleksander Sopliński:
Uważam, że na podstawie karty pobytu takie osoby 

będą mogły być zarejestrowane i ubezpieczone.

Senator Bolesław Piecha:
Panie Ministrze, ja mówię wybitnie o PESEL i o re-

cepcie, ponieważ wiemy, gdzie pojawiają się konflikty. 
Nie może być tak, że my przyjmujemy Polaka, dajemy 
mu receptę i każemy mu zapłacić 100% w aptece. Albo 
obejmujemy go ubezpieczeniem, albo nie. A taką bramą 
wejścia jest w Polsce numer PESEL, proszę o tym pamię-
tać. Ja nie byłem na posiedzeniach komisji sejmowych, 
w związku z tym nie zwracałem na to uwagi, ale jest to 
ważna rzecz techniczna.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Oczywiście jest to słuszna uwaga, Panie Senatorze. 

Mam nadzieję, że Ministerstwo Zdrowia jakoś z tego 
wybrnie. Tę kwestię trzeba po prostu ująć w rozporzą-
dzeniu i…

(Senator Bolesław Piecha: Czy jest delegacja w ustawie?)
Myślę, że ministerstwo znajdzie tutaj odpowiedni 

sposób.
(Senator Bolesław Piecha: Czy oni mają ubezpieczenie 

w Polsce?)
(Wypowiedzi w tle nagrania)

Dobra, dobra. Proszę państwa, dyskutujmy… Jeżeli 
pozwolicie, będę prowadził dyskusję. Uwaga jest bardzo 
słuszna.

Jeszcze raz pan senator Piecha, celem uzupełnienia 
wypowiedzi.

Senator Bolesław Piecha:
Proszę państwa, oczywiście są różnego rodzaju numery. 

Jest również Europejska Karta Ubezpieczenia Zdrowotnego, 
ale ona obejmuje obywateli Unii Europejskiej. Kartę 
Polaka mają różni ludzie, niekoniecznie obywatele Unii 
Europejskiej. Ten dokument niejako mówi o tym, że udziela 
się pomocy medycznej, świadczenia zdrowotnego w nagłym 
przypadku. Za to oczywiście wystawia się określone faktu-
ry. Chodzi tu o rozliczenia międzynarodowe i to wszystko 
regulują umowy międzynarodowe. No ale skoro my de-
cydujemy – bardzo słusznie, ja tę ustawę popieram – że 
obywateli, którzy mają Kartę Polaka, będziemy obejmowali 
ubezpieczeniem, czyli na dobrą sprawę zrównujemy ich… 
Art. 68 konstytucji mówi, że każdy, kto ma ubezpieczenie 
musi na równych zasadach mieć dostęp do świadczeń opie-
ki zdrowotnej – mieści się w tym wypisanie recepty. A wa-
runkiem wejścia do systemu, warunkiem wypisania recepty 
i jej zrealizowania z refundacją jest posiadanie PESEL, bo 
inaczej żaden aptekarz po prostu nie rozliczy świadczenia. 
I co? Pieniądze przejdą z budżetu państwa, ale nikt ich nie 
skonsumuje, bo będzie trzeba zapłacić… Dla mnie jest to 
ważne. Można to wszystko zrobić w rozporządzeniach – 
słusznie, Panie Przewodniczący. Ale musi być tu delegacja 
w ustawie, bo rozporządzenia tak sobie nie fruwają, tylko 
mają określone źródła w prawie. Dziękuję.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Świetnie pan senator to ujął. Wiemy, że rozporządzenia 

skrzydeł nie mają, nie fruwają, ale mam nadzieję, że rząd 
znajdzie wyjście z sytuacji.

Proszę, Panie Ministrze.

Podsekretarz Stanu 
w Ministerstwie Zdrowia 
Aleksander Sopliński:
Ja myślę, że wyjaśnimy tę sprawę. Jest dość duża grupa 

tak zwanych repatriantów z Kartą Polaka, którzy obecnie są 
już ubezpieczeni. I to są osoby, które też nie mają PESEL, 
a są ubezpieczone. Postaramy się dokładnie wyjaśnić tę 
sprawę z Narodowym Funduszem Zdrowia.

Przewodniczący Rafał Muchacki:
Dobrze. Dziękuję bardzo.
(Senator Łukasz Abgarowicz: Można?)
(Głos z sali: W Polsce…)
(Rozmowy na sali)
Proszę panów… Kurka wodna, sorry, jakiś poziom mu-

simy reprezentować.
Proszę, pan senator Abgarowicz.
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Senator Łukasz Abgarowicz:

Dziękuję bardzo.
Ja rozumiem, że to jest początek prac nad ustawą, i ro-

zumiem, że pan minister zwróci na to uwagę i stosowne 
poprawki…

(Głos z sali: Nie. To jest koniec.)
Koniec?
(Głos z sali: No a jak?)
(Głos z sali: Koniec. To jest koniec.)
A, to przepraszam.
(Głos z sali: Jak nie ma poprawek, to prezydent…)

Przewodniczący Rafał Muchacki:

No ale myślę, że…
Pan senator Gogacz, proszę bardzo.

Senator Stanisław Gogacz:

Ja widziałem, jak wygląda Karta Polaka. Ona ma po-
dobny kształt do kształtu dowodu osobistego. I zastana-
wiam się, czy tam faktycznie nie wpisano…

(Senator Bolesław Piecha: Nie może być…)
…czy, wydając Kartę Polaka, nie wykorzystano nu-

meracji, która jest w Polsce… Ja nie mam skserowanej 
Karty Polaka.

(Głos z sali: Nie ma.)
Nie ma?
(Głos z sali: Nie, nie ma.)
(Głos z sali: Na jakiej podstawie…)
(Wypowiedzi w tle nagrania)

Przewodniczący Rafał Muchacki:

Okej. Proszę państwa, ustawa jest w takim kształcie, 
w jakim jest. I ja myślę, że… Nie wiem, czy pan senator 
Piecha i państwo zgodzicie się z tym, że rząd musi po prostu 
znaleźć tu jakieś wyjście, sprawdzić, czy jest taka delegacja, 
i takie rozporządzenie…

Pan senator Dobkowski.

Senator Wiesław Dobkowski:

Dziękuję bardzo.
Ja myślę, że moglibyśmy dać w ustawie delegację, usta-

lić, że rząd wprowadzi rozporządzeniem taką możliwość. 
Chodzi o to, żeby rząd miał do tego podstawy.

(Głos z sali: Podczas debaty możemy spróbować…)

Przewodniczący Rafał Muchacki:

Ja myślę, że… Wydaje mi się, że to jest kwestia praw-
na, dlatego poprosilibyśmy o pomoc pana dyrektora, 
który może by nam tę sprawę wyjaśnił. Dobrze, Panie 
Dyrektorze? Bardzo bym prosił.

Dyrektor Biura Legislacyjnego 
w Kancelarii Senatu Roman Kapeliński:

Dziękuję bardzo.
Panie Przewodniczący! Szanowni Państwo!
Przepis dotyczy osób polskiego pochodzenia, w przy-

padku których pochodzenie polskie zostało stwierdzone 
na podstawie przepisów o repatriacji. W związku z tym 
problem niejako już istnieje – tak? Wydaje mi się, że prze-
pisy odpowiedniej ustawy i rozporządzenia określające-
go wymogi dotyczące recept nie powinny stać tutaj na 
przeszkodzie, żeby takie osoby mogły w pełnym stopniu 
korzystać ze składek opłacanych z budżetu państwa. Ale 
możemy zobowiązać się do tego, że jeszcze będziemy tę 
sprawę badać. Gdyby się okazało, że są tu jakieś wady, to 
rzeczywiście trzeba będzie zastanowić się nad poprawką. 
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rafał Muchacki:

Dziękuję bardzo, Panie Dyrektorze.
Proszę, pan senator Piecha.

Senator Bolesław Piecha:

Dziękuję bardzo.
Ja mam propozycję, bo być może… Oczywiście jest to 

jakiś problem. Ja pytam pana przewodniczącego, jaka jest 
agenda czasowa, jeżeli chodzi o wprowadzenie… o deba-
towanie nad ustawą. Czy to będzie dzisiaj?

(Przewodniczący Rafał Muchacki: Nie, nie. Właśnie…)
Sądzę, że należałoby jednak odroczyć to posiedze-

nie i poprosić przedstawicieli Biura Legislacyjnego oraz 
Ministerstwa Zdrowia, żeby przygotowali nam krótką eks-
pertyzę na temat tego, jak ta sprawa jest załatwiana, bo 
jest to jednak problem, proszę państwa. Nie jesteśmy tu 
po to, żeby przygotowywać złe prawo, które ma różnego 
rodzaju… A podejrzewam, że wszyscy na tej sali i sami 
państwo senatorowie zgadzają się co do tego, że procedo-
wana ustawa jest potrzebna.

Przewodniczący Rafał Muchacki:

Ja miałbym troszkę inną propozycję, Panie Senatorze. 
Ja bym jednak był za tym, żeby dzisiaj zakończyć prace 
i żeby Wysokie Komisje przegłosowały ustawę. Będziemy 
w kontakcie z panem dyrektorem Kapelińskim i tę sprawę 
wyjaśnimy. Mamy trochę czasu, Panie Senatorze.

Stawiam wniosek o przyjęcie nowelizacji bez po-
prawek.

(Głos z sali: …W bardzo trudnej sytuacji.)
Panie Senatorze, są głosy za, są głosy przeciw i są osoby 

wstrzymujące się.
Proszę, pan senator Abgarowicz.
(Brak nagrania)
Właśnie chciałem zarządzić głosowanie.
Kto z pań i panów senatorów jest za przyjęciem no-

welizacji? (8)
Kto jest przeciw? (0)
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(Senator Stanisław Gogacz: Zgadzam się.)
Nie ma innych głosów.
Dziękuję Pani Minister. Panie Ministrze, Panie 

Dyrektorze – dziękuję.
Zamykam posiedzenie połączonych komisji.

Kto się wstrzymał? (1)
Dziękuję bardzo.
Szanowni Państwo, proszę o to, żeby sprawozdawcą 

był dalej pan senator Stanisław Gogacz.
Panie Senatorze, czy pan się zgadza?

 
 

(Koniec posiedzenia o godzinie 8 minut 15)
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